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[F'iuansministaran.] . 
reder til personer, der er ansat i hans virk- 
somhed, ikke skal medregnes ved opgørelsen 
af modtagerens skattepligtige indkomst. En 
sådan tilladelse skal, være betinget af, at 
beløbene udredes i form af aktier eller obli- 
gationer udstedt af arbejdsgiveren, samt af, 
at arbejdsgiveren svarer en afgift på 30 pot. 
af det beløb, hvormed ydelsen til den en- 
kelte arbejdstager overstiger 200 kr. Denne 
bestemmelse har dog ikke været meget an- 
vendt i praksis. , - 

Den nu foreslåede bestemmelse har. et 
mere.vidtgående sigte, idet det.-er anset, for 
formålstjenligt, at der åbnes mulighed for et 
selskabs medarbejdere til at blive aktionær 
rer og andelshavere på dige fod med cle øv- 
rige aktionærer og andelshavere. Som skatte- 
lovgivningen er i øjeblikket, skal.de ansatte 
svare almindelig indkomstskat af værdien af 
den ret, som ,et,selskab måtte indrømme dem 
til at tegne aktier eller andelsbeviser, i,det føl- 
gende kort betegnet som medarbejderaktier. 
Det er fundet rimeligt, at der åbnes mulig- 
hed for at fritage medarbejderne for denne 
beskatning, når de selv udnytter tegnings- 
retten, men naturligvis ikke,, hvis de straks 
sælger denne.:Ved en sådan ordning tilskyn- 
des medarbejderne til frivilligt at foretage 
en vis opsparing samtidig med,, at medarbej- 
derne ved vilkår om båndlæggelse af medar- 
bejderaktierne i et vist åremål knyttes 

. nærmere til selskabet. 
Det er tanken, at finansministeren i de 

enkelte tilfælde skal godkende vilkårene for 
den enkelte ordning med medarbejderaktier. 
Det må være en forudsætning for godken- 
delse af den enkelte ordning, at adgangen til 
at tegne medarbejderaktier skal stå åben for 
alle medarbéjderne i selskabet, men adgan- 
gen; skal dog kunne begrænses i forhold til 
de enkelte medarbejderes årsløn i selskabet, 
f. eks. til en vis procentdel af vedkommende 
medarbejders, s,amlede aflønning i selskabet i 
det foregående indkomstår. Det må endvi- 
dere være en forudsætning, at aktierne und- 
drages medarbejdernes frie rådighed i ét vist 
åremål, der i al fald ikke'må være under 2 
år, regnet fra udnyttelsen af tegningsretten. 
Bortset herfra skal aktierne i enhver hense- 
ende have samme rettigheder som, selska- 
bets øvrige aktier, således med hensyn til 
udbytte .og stemmeret.. 
. Når medarbejderaktierne: efter udløbet af 

båndlæggelsesperioden står til medarbejde- 
rens frie disposition, kan de afhændes uden 
andre skattemæssige virkninger end, dem, 
der gælder ved andre aktieafståelser, hvor 
aktierne har været i sælgers ej e i 2 år eller 
mere, og. hvor reglerne i § 7 i lov om særlig 
indkomstskat derfor, skal anvendes. Ved 
denne skattemæssige opgørelse skal medar- 
bejderaktierne anses for anskaffet til den 
pris, medarbejderen har erhvervet aktierne 
for.. 

Idet jeg i øvrigt henviser, til lovforslaget 
og bemærkningerne dertil, skal jeg anbefale, 
at lovforslaget, undergives en hurtig og vel- 
villig behandling i tinget. 

Arbejdsministeren ' (Lauge Dahlgaard): 
Hermed tillader jeg mig at fremsætte forslag 
til lov om ændring i. ferieloven. (Forlængelse 
af ferie m. v . ) . .  

Ved fremsættelsen af .forslag til lov om 
ferie her i tinget den 22..oktober 1969 til- 
kendegav, jeg 홢 som ved tidligere lejlighe- 
der 홢: SOM min opfattelse, at det ville svare 
til den tradition, der efterhånden foreligger 
med hensyn til ændringer af ferieloven, om 
en eventuel forlængelse af ferien skete på 
det grundlag, at der ved overenskomstfor- 
nyelserne mellem ^hovedorganisationerne på 
det private arbejdsmarked blev truffet af- 
tale herom, og at  der derefter blev foretaget 

. de fornødne ændringer i ferieloven. 
Ved vedtagelsen af det af forligsmanden 

den 27. februar 1971 stillede mæglingsfor- 
slag er der nu for det store overenskomst- 
område, der betegnes som martsoverens- 
komsterne, truffet aftale, om en trinvis for- 
længelse af ferien til 4 uger og en heraf føl- 
gende forhøjelse af feriegodtgørelsen. 

Det foreliggende forslag til lov om æn- 
dring af ferieloven går ud på, at der  i loven 
gennemføres tilsvarende ændringer, således 
at ferieforlængelsen ög forhøjelsen af ferie- 
godtgørelsen bliver generelt gældende.l 

Idet jeg henviser til bemærkningerne til 
de enkelte ændringer, vil jeg gerne pege på, 
at der efter min opfattelse vil være god 
grund til nærmere at overvej e, om det ikke 
vil være rigtigt at gå videre i henseende til 
at liberalisere bestemmelserne om feriens 
placering, end de foreslåede ændringer til § 
9, stk. 1 og 4, er udtryk for. Jeg tænker dels 
på spørgsmålet om forlængelse af ferieperio- 
den, dels på spørgsmålet, om det ikke vil 
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[Arbejdsministeren.] 
være rimeligt at giv e videre adgang til aftale 
obi,! at de sidste feriedage ud: over 18 tages 
som enkeltdage. Efter den gældende lov og 
efter det mi vedtagne mæglingsforslag kan 
de feriedage, der i § 9, stk. 2, betegnes som 
de resterende feriedage, gives som enkelt- 
dage under forudsætning af, at virksomhe- 
dens drift gør det ønskeligt. Jeg vil tro, at 
mange lønmodtagere, når de får ret til 4 
ugers ferie om året, vil finde det ønskeligt at 
kunne holde: enkelte feriedage i forbindelse 
med helligdage, eller når de skal foretage 
mindre rejser i'forbindelse med familiefester 
el. l i g n . . .  ;r" 

I tilknytning til bemærkningerne til æn- 
dringerne til § 9 vil jeg gerne :fremHæve, at 
der ikke er medtaget noget ændringsforslag 
til § 9, stk. 3, om, hvornår ferien skal gives 
for personer, der er beskæftiget i landbru- 
get. For landbrugsområdet1 er der i øjeblik- 
ket overenskomstforhandlinger unde r  for- 
ligsmandens med virken. Det vil yære rigtigt 
at afvente resultatet af disse -forhandlinger. 
At der ikke er stillet ændri n gsf or slag, er 
således heller ikke et udtryk for, at man 
skulle 홢 blive stående 홢 ved den nuværende 
formulering, ligesom de:di det hele ikke til- 
sigtes en begrænsning af forhandlingsmulig- 
hederne på landbrugsområdet. 
: Spørgsmålet om dé såkaldte j ulelukn'lnger 
har i den senere tid Været Undergivet indgås- 
ende overvejelser. r 

Regeringen har fundet det rigtigt til den 
forlængelse af den årlige ferie, der nu tilveje- 
bringes, at knytte en bestemmelse om, at en 
virksomhed, der lukker mellem jul og nytår, 
skal placere feriedage ' for de ansatte' på 
hverdage mellem jul og nytår,* dog under 
forudsætning af, '",,at de ansatte har ret til 
mere end 18 feriedage. " " > 

Gør arbejdsgiveren ikke 'dette,' må han 
betale sædvanlig løn til de ansatte. 

Det er regeringens agt snarest at frem- 
sætte forslag til lov om ændring äf médhjæl- 
perloven, således at den ferieforlængelse, der ' 
nu gennemføres for de af ferieloven omfat- 
tede lønmodtagere, også kommer til at 
gælde for lønmodtagere omfattet af med- 
hjælperloven med hensyntagen til de særlige 
forhold, der foreligger for denne gruppe 
lønmodtagere. 

Til slut vil jeg gerne nævne en anden 
gruppe, hvis forhold til ferieloven blev frem- 

draget under behandlingen af forslag til lov 
om ferie i folketingsåret 1969-70. 홢 
홢 Ved anden behandling af dette lovforslag 

den 26. maj 1970 홢 spalte 6490 홢 nævnte 
hr. Anker Jørgensen, at der var fremsat for- 
slag og tanker om,' at også partsfiskerne 
burde' være omfattet af ferieloven, et pro- 
blem, der på daværende tidspunkt var ble- 
vet aktualiseret. Hr. Anker Jørgensen op- 
fordrede mig til at overveje problemet, hvis 
dét ikke fandt sin løsning mellem parterne. 
Sluttelig sagde hr. Anker Jørgensen, at han, 
hvis jeg ikke ville komme med 'forslag i den 
retning, ville' vende tilbage til problemet. : 

Jeg gav allerede dengang udtryk for, at 
de partsfiskere, hvis aflønning udelukkende 
har form af andel äf nettoindtjeningen, fal- 
der uden for ferieloven. 
J 'Forhandlingerne mellem partsfiskerne er 

nu afsluttet, og parterne anser fortsat ferie- 
loven 'fòr ikke at Være anvendelig for parts- 
fiskere',''"" r - 홢 '' '>홢 

Dette resultat er 'helt i overensstemmelse 
med den vurdering, som har fundet udtryk 
ved ferieloVsreVisionen i 1969-70. 

' Jeg har naturligvis overvej et, om det her- 
efter' ville være rigtigt at efterkomme hr. 
Anker Jørgensens opfordring, men mit en- 
deli'gé standpunkt er, at det må have sit 
forblivende ved den nu også af parterne 
anlagte vurdering. :; 

Hermed vil jeg gerne anbefale lovforsla- 
get til tingets velvillige behandling. i : 

Den første sag på dagsordenen var: 

; Spørgsmål til ministrene. 

Af. Grethe Philip til socialministeren: ' 
; 홢Kan ministeren oplyse, i hvilket omfang ' 
bestemmelsen i omsorgsloVeris § 7 om kom- 
muners pligt til at indgå' overenskomst med 
et privat plejehjem, der modtager mindst 8 
pensionister som patienter, rent faktisk ef- 
terleves?'' '홢 1 "v 

!' Skriftlig begundelse: 홢 ;. 
- Spørgsmålet er stillet på baggrund af de 

oplysninger, der er fremkommet for nylig i 
overlæge L. B. B.'Lauritzens plejehjemsundér- 
søgelse. 5 ; f 

Overlægen har i meddelelser fra sund- 
hedsstyrelsen,1 홢 februar 1971, 홢 fremlagt en 
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[Grethe Philip.] ,r 
redegørelse for en undersøgelse, han har fo- 
retaget af landets plejehjem i perioden 1967- 
69. På undersøgelsestidspunktet havde 1/3 
af de privatejede hjem ikke overenskomst 
med indlæggelseskommunen. Da overens- 
komsten borger for, at der føres et løbende 
kommunalt tilsyn med, .plej ehj em, er det 
overordentlig vigtigt , at sikre, at lovens be- 
stemm eIs er til stadighed er opfyldt. Det 
fremgår af ovennævnte undersøgelse, at pa- 
tienter med svært plejebehov kan være .an- 
bragt på hjem, som ikke er udstyret t I at 
passe dem, medens man omvendt finder 
홢lettere" plejepatienter på hjem udstyret til 
홢tungere" patienter. Af godt 2000 psykiatri- 
ske plej epatienter var de fleste anbragt på 
privatejede plejehjem, heraf 1/3 på private 
hjem, med hvilke der ikke var overenskomst. 
Ca. 1/3 af plejehjemsbeboerne havde hver- 
ken fysio-, eller ergoterapeuter, navnlig de 
private hjem var .dårligt udstyret på dette 
område. En; del af hj emmene var; helt, uden 
uddannet plejepersonale. 

Redegørelsen understreger i høj grad be- 
hovet for en øget indsats fra amt og kom- 
mune i retning af bedre visitering af pleje- 
hjemspatienter og øget indsats for at højne 
standarden, på bestående plejehjem, 'v; - 

Grethe Philip: Ved sidste revision af ,om-,, 
sorgsloven skærpede vi bestemmelsen om 
kommunernes pligt til at indgå overens- 
komst med :private plej ehj em. Bestemmel- 
sen trådte i kraft 1. april 1970. Det ,:-,er 
kendt, at en del private pléiehjem,, fortrins- 
vis de mindre, har ønsket længst muligt at 
holde sig fri af en overenskomst. Måske hel- 
ler ikke alle kommuner har været lige ener- 
giske med at få oprettet., overenskomst. Af 
den nylig , offentliggjorte redegørelse for 
amtslæge L. B. Lauritzens plej ehj emsunder- 
søgelse fremgår det, at det, navnlig er de 
private plej ehj em, med hvilke der på under- 
søgelsestidspunktet ikke var oprettet over- 
enskomst, der er svagt forsynet med facilite- 
ter, herunder kvalificeret personale. ;,, . 홢 ;, 
; I det hele taget får man et stærkt indtryk; 
af, at standarden på adskillige af de private 
plejehjem ligger.langt under det, man kunne 
ønske. At, det også gælder nogle af de kom- 
munale alderdomshjem med plejeafdelinger,. 
er kun en ringe trøst. Vi vil længe endnu 
have brug for private plejehjem, og I mange 

af dem er fortrinlige, men det er også tyde- 
ligt, at der er: behov for en intensiv. kontrol 
m e d  standarden og for supplerende råd: og 
vejledning --o m forbedringer. , ; 

Yed. den  forestående revision: af omsorgs-? 
loven ,ma vi,, sikre en bedre visitering af: pa- 
tienterne, og amterne bør lier efter min 
mening gå stærkt ind i billedet, men der må 
med øjeblikkelig, virkning kunne , sættes 
stærkere, ind fra kommunernes side for at 
sanere de efter min mening helt utålelige 
forhold,, der, findes .enkelte steder;. Amtslæge 
Lauritzen ; nævner; f. eks. >. at, 9 ; hj øm.,, : alle 
private, med i alt 184- pladser ikke har et 
godkendt kloaksystem. , For den, der kan 
læse tal, giver aIntslægens. redegørelse et 
beskæmmende billede af alt for mange helt 
utilstedelige forhold., 

Jeg har så sent som i går fået et brev, der 
nøgternt og detaljeret beskriver de elendige 
og uhumske plej ehj ehjemsf erhold, der nylig, er 
tilbudt e:q; 92-arig kvinde med brækket hof- 
te, s bosat i en, kommune i hovedstadsområ- 
det. Der fortælles i brevet om snævre to- 
sengsstuer på 4. sal uden elevator, ringe og 
uforstående, service/ fra personalet og dårlig 
hygiejne. A-mtSl$gens tabeller fortæller indi- 
rekte den samme historie. 

Jeg spørger derfor i socialministeren:; er 
overenskomster indgået som .påbudt? 

Socialministeren (Nathalie Lind): Jeg må 
svare fru Grethe Philip 1 anledning if hen- 
des spørgsmål, at der ikke findes-nogen 
oversigt for hele landet over, i nviiKep om- 
fang der er indgået overenskomster efter 
omsorgsloven. Efter den undersøgelse, fru 
Grethe Philip omtaler, havde en del private 
hjem, ikke overenskomst,.jda. unders øgelsen 
blev foretaget, men en, række af dem skulle, 
heller ikke have overenskomst før fra; den 1. 
april 1970, og man må derfor nok regne 
med, at en del hjem hår fået forholdet bragt 
i orden inden da. 홢 ; 

Jeg vil gerne sige,: at da der er gået en 
passende: tid efter 1. april ,1970,; ifinder jeg 
det rimeligt, at vi;nu fra socialministeriets; . 
side spørger amtsrådene, som, j o = er dem, cl,er 
skal godkende overenskomsterne mellem 
. kommunerne og de private hjem, hvordan, 
forholdene ligger, og det kan j'eg hermed 
give tilsagn om at vi vil gøre. 

I øvrigt nævner fru, Grethe Philip jo stan- 
darden på hjemmene i al almindelighed og 
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[Soèialministe-ta'n.] ; 
nødvendigheden af én bedre visitering. Jeg 
ihener, at kommunerne ér Jfclar :ûvefidétte; 
men jeg er også enig i, at når vi i næste fol- 
ketingssamling skal revidere omsorgsloAren, 
er ikke mindst spørgsmålet om den rigtige 
.visitering noget helt centralt. : 

Grethe Philip: Jeg har været ganske klar 
over; at man ikke umiddelbart af amtslæge 
Lauritzens undersøgelse kunne se, hvorvidt 
regler ne 'oIn overenskomst vår- opfyldt som 
påbudt af loven, da en del af undersøgelsen 
ligger forud for det tidspunkt, hvor man 
krævede, at der skulle være oprettet 'overens- 
komst., t 
; Jeg bemærker' med glæde, at man nu fra 

ministeriets side vil foretagé^én undersøgel- 
se. Jeg mener, det er helt påkrævet, da der 
stadig er forlydender om,tat der findes til2 
fælde, hvor overenskomst'skulle væré indgå- 
et, men hvor den rent faktisk ikke er ind- 
gået;,,j jeg forstår; åt Vi; nu får et. helt klart 
billede af det. : 

Men jeg ville meget gerne have, om social- 
ministeren kunne give tilsagn om, at den 
redegørelse, amtslæge Lauritzen er kommet 
med, ikke, alene ritt giver anledning eller 
måske ér medvirkende årsag til, at man fo- 
retager den undersøgelse, der er talt om her,' 
men sandelig også giver anledning til, at' 
man med amter og kommuner drøfter, hvor- 
dan de nu med omgående virkning kan 
sætte ind pd. at forbedre nogle af de helt 
urimelig dårlige forhold, der findes rundt 
omkring pa nogle af plejehjemmene. ; 

Socialministeren (Nathalie Lind) ir -Vi har 
under socialministeriet et udvalg, hvor dér 
også sidder kommunale repræsentanter, og 
hvor vi drøfter, hvad der  kan gøres både- 
med henblik ' på plejehjemssiden og med 
henblik på forebyggende foranstaltninger; 
Jeg skal gerne foranledige, at man i dette5 
udvalg far en drøftelse. Får vi ikke dér et 
klart resultat, kan vi forhandle vid'eifé,ftiiéd;- 
de kommunale organisationer i øvrigt., 

Jeg er enig i det principielle: at vi ikke ' 
skal håve disse uacceptable forhold 홢 hvis 
de foreligger som fru Grethe Philip næv- 

' ner her. " ; 

Hermed1 sluttede spørgsmålet; 

Af .Tastesen 'til socialministeren: ; 
홢Er ministeren indstillet på , en hurtig 

hjælpeindsats over for-de mange subsistens- 
løse børn og unge fra hele landet, der i øje- 
blikket frister en kummerlig tilværelse i 
København?" 

Skriftlig begrundelse. 
Det må 'antages, at op imod 2.000 børn ög 

unge i alderen fra 12 til 18 år lever under de 
dårligst tænkelige forhold i København 
samt i en del åf'yoré største provinsbyer. De 
er uden fast bolig, udén kontakt med forsél- 
drènog udsat för store fristelser, der klart 
ødelægger de pågældendes helbred. 

E't meget stort antal af disse unge hår 
ikke  Købénhåvn som hjémétedskbmmune; 
De er kommet til København ikke alene fra 
hele1 Danmark, men også fra udlandet. 
; Det kan derfor ikke alene være et ansvar 
for Københavns kommune, men et ansvar, 
der ér "land'spolitisk, at man fremkommer 
med tilbud om hjælp til de mange børn og 
unge, der befinder sig i en meget kritisk si- 
tuation. ' 

Tastesen: Der er meget, som tyder på, at 
vi ikke kan klare de sociale udfordringer, 
hverdagen- stiller os over for. Børne- og ung- 
domsforsorgen er magtesløs over for; de 
mange børn dg unge, der bryder ud af syste- 
met ög vender ryggen til deres familieiiiiljø: 
Man'er ikke i stand til at-skaffe tilstrække- 
ligt med institutionspladser, og hvis de tingé- 
endelig kommer på institution, er man ikke 
i stand til at skabe et niiljø, som de unge 
accepterer dg synes om. 홢 " : ; 

; Hvad man end mener om Projekt Hus, så 
blev der her såt skarpt projektørlys på et 
gigantisk socialt problem, et socialt pro- 
blem, som regeringen og folketinget må finde 
en løsning 'på. Dét ér udmærket, at kultur- 
ministeren nu er optaget af; hvordan Pro-1 
jékt Hus kan komme til at fuhgéredgén ef- 
ter sit formål, men efter inin mening er det 
endnu vigtigere, at" socialministeren prøver 
at finde løsninger på,' hvordan iriäii kommer 
dé. mange subsistensløse : børn' og unge til 
hjælp', som i øjeblikket frister eh kummerlig' 
tilværelse1! fabrikken i Bådi ' ' a i id '  stræde, 
på Kofoeds Skole, i forladte sanermgsej en- 
domme og efter sigende også 1 tra ppeop- 
gange og kældre. ' 
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[Tastesen.] ' ' 홢홢홢홢홢홢 
Dagbladet Politiken anslår tallet på de 

subsistensløse børn og unge til ca. 2.000. Da' 
problemet også eksisterer i en del af de store 
provinsbyer, er tallet nok ikke helt ved -si- 
den af. De unge befinder sig ernæringsmæs- 
sigt og helbredsmæssigt i en kritisk situati- 
on; flugten ind i de euforiserende stoffer fø- 
ler de ofte som deres eneste udvej. De subsi- 
stensløse børn og unge findes først og frem- 
mest i København, men dette er ikke ensbe- 
tydende med, at de er hjemmehørende i 
Københavns komm-tine.. Et flertal af dem 
kommer formentlig fra omegnskommuner, 
fra hele landet og en betydelig del også fra 
de øvrige skandinaviske lande. 

Nu vil jeg gerne vide, hvilke tanker soci- 
alministeren har gjort sig for at komme de 
nødstedte børn og unge til hjælp. Gennem 
folketingets narkotikaudvalg har jeg.den 4. 
februar i år stillet et spørgsmål derom, men 
fra socialministeren har jeg endnu intet svar 
fået. Afgørende er, at vi under en eller an- 
den form giver vore mest udsatte børn og 
unge en alternativ mulighed for at leve un- 
der menneskelige forhold, der er værdige for 
dem selv og værdige for os. 

Socialministeren (Nathalie Lind): Hr. 
Tastesen anfører i motiveringen for sit 
spørgsmål, og det blev også sagt her fra ta- 
lerstolen, at op imod 2.000 børn og unge i 
alderen fra 12 til 18 år skulle leve under de 
dårligst tænkelige forhold i København, sab- 
ledes at de kan betegnes som subsistensløse. ' 

Må jeg begynde med at sige, at jeg ikke 
har kunnet få de af hr. Tastesen angivne tal 
bekræftet, selv om der også er medtaget 
nogle af de største provinsbyer. < Det er rig- 
tigt, at børne- og ungdomsværnet i Køben- 
havn jævnlig modtager anmodninger om at 
tage sig af övernatningsproblemer for børn 
og unge, men slet ikke i den størrelsesorden 
som omtalt her. I perioder har det drejet sig 
om et forholdsvis stort antal, men for tiden 
ligger det på et niveau omkring 100, et ni- 
veau, som de lokale myndigheder har været 
i stand til at klare gennem de nød herberger, 
der er etableret. 

Nu er det ve l  også lidt stærkt at sige, at 
børn og unge, som ikke ønsker at være i 
deres hjem, skal betragtes som subsistenslø- 
ses med den konsekvens, at børne- og ung- 
domsværnet skal acceptere, at det er en vel- 

færdssag for de, unge at blive anbragt uden 
for hjemmets For i praksis viser erfaringer- 
ne, at der ofte kun er tale om et midlertidigt 
indfald, og at problemerne finder deres løs- 
ning, når børne- og ungdomsværnet kommer 
i forbindelse, med barnets eller den unges 
hjem. 

Det er oplyst over for mig, at Køben- 
havns kommune, der som hovedstadsom- 
råde naturligt har de største problemer, hid- 
til har været i stand, til at imødekomme de 
ønsker om overnatning, som enten er rejst 
af de unge selv eller via andre myndigheder 
herunder politiet over for børneværnsmyn- 
dighederne. Men jeg skal erkende, at der 
kan opstå særlige problemer med unge 
navnlig mellem 14 og 18 år, som ikke ønsker 
at modtage de tilbud om overnatning, som 
børneværnet er i stand til at give. 

Dernæst spørger hr. Tastesen mere i al . 
almindelighed, hvad mine tanker om hele 
dette problem er. Jeg tror, at det afgørende 
er, hvilken præventiv indsats vi kan yde fra 
samfundets side. Vi er nok inde i en udvik- 
ling, som er præget af en frigørelsesproces, 
idet mange unge anser forholdene i sainfun- 
det for utilfredsstillende. Her vil jeg, når der 
spørges om, hvad jeg konkret kan pege på, 
gerne have lov at henvise til det arbejde, 
der gøres i det præventionsudvalg, som kon- 
taktudvalget vedrørende ungdomsnarkomä- 
nien har nedsat, og som vi forventer afgiver ' 
en redegørelse i løbet af de nærmeste måne- 
der. Selv om de problemer, som dette ud- 
valg skal tage sig af, i første række udsprin- 
ger af narkotikaproblemet, så er det min 
overbevisning, at de resultater, som man 
når frem til, vil have mere generel betyd- 
ning. - v.=v 홢 

Jeg skal til sidst blot oplyse: vedrørende 
det problem, der i øjeblikket foreligger for 
København, at socialstyrelsen, børne- og 
ungdomsforsorgen, har indkaldt Køben- 
havns børne- og ungdomsværn til et møde 
med henblik på en drøftelse af disse rent 
aktuelle problemer. : 

Tastesen: Socialministeren bestrider, at 
tallet 2.000 er det rigtige. Det kommer selv- 
følgelig an på, hvordan man-finder frem til 
tallet, men selv om man anlægger det krite- 
rium, at man skal være efterlyst, så tror jeg, 
at tallet 1Ö0 'nok er i bunden. Det er i hvert 
fald helt i modstrid med de oplysninger, 
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, [Tastesen,]: .n- r,u !,i v..; 
man får: fra: forskellige sociale institutioner; 
det er endog i modstrid med det tal, som 
overnatter f; elf g. i:. Bådsmandsstræde,! Hvis 
man på; Kofoeds, .Skole. kan  . oplyse,: ;at .man 
har: 400, som anmoder om .overnatning,' men 
at man kun har plads til de 125, så bliver 
det -<;altså. en ganske betydelig. fmankoj lder 
her er tale oin.r ,s| 

;Jeg,. tror > 홢, at: man 'som ^subsistensløs i må 
betragte enhver ung, > som bryder med i sin 
dagligdag, som rikke kan falde) ind .i det soci- 
åle mønster, som situationen er, og som der- 
for cer, .uden for social, .ial,,funl<:tion., Afgørende 
tor sos må .væré> at vi bringer de pågældende 
ind,i social funktion igen, inden de menne.i 
skeligt går, til grunde, så det ,hastéri altså 
med, at man fra det udvalg, som so.cialmini-: 
steren omtalte, kommer med et initiativ, 
med en.alternativ indsats. . .  v;: 

I det øjeblik de unge far en ;chånce' for ,et 
alternativ til den tilværelse de hår .nu, blot 
det - at kunne spise isig' mætte hver / dag, 

. kunne få regelmæssig søvn, kunne få regel- 
mæssig: hygiejne, vil- det give dem .den 
manglende selvtillid; tilbage, :så. de kan be- 
gynde at fungerer ,igen,.! " D''t ; ier' denne . situati- 
on, det haster så stærkt med at få .etableret. 
. Jeg har stillet et forslag helt utraditio- 
nelt" den 4. februar i i folketingets narkoti- 
kaudvalg, MØn-, det,,; område, der.: vedrører 
soQialminis.ter.en,: er jeg stadig,, væk.;u,den 
svar på. Er man parat til' at gøre ,.,en -ittrad' 
tionel behandlingsindsats med unge fra den 
sociale j s k o l e , ,  børneforsorgsseminariet 
osv., som alligevel skal. ud ,iDå socialpraktik 
홢 disse ,unge ør., jævnaldrende med' mange, af 
de unge; i gruppen J 4,; ./ 8-årige,;' som :der;: er 
problemer med ----' og til at gøre forsøg med 
minisamfund? Jeg. er overbevist om, at det 
vil lykkes at få mange af ;dem a t  «fungere, 
igen. 'Det vil menneskeligt og økonomisk 
være den rigtige løsning for samfundet 

,Soeialtftinis.teréln 홢홢 athalie, LindJc; Jeg 
skal blot sige til hr. Tastesen,,at, det i ep da: 
rigtigt, at der er et større antal end 100, der 
søger Kp.foeds Skole, men hr..Tastesen siger 
i sin begrundelse for spørgsmålet, at det; di e 
jer sig om :2'.000: børn og. :Ungei alderen fra 
12: til 18 år, og det er døtte,,,j jeg svarer pa. 
Det er ikke tal,! jeg griber ud af luften. Det. 
er naturligt, rat ; svi ;'har spurgt i 'de; kohimu- 

ner, det vedrører, ög vi har altså fået en 
besvarelse, som giver de 'tal, jeg opgiver her. 
/  Må j eg sige med  hensyn til hr. Tastesens 

forslag': fra narkotikaudvalget, at. så vidt' j eg 
erindrer, s har vi forespurgt i kontaktudval- 
get, :pg' så; snart yi hat, en'redegørelse derfra, 
skal: den! naturligvis blive tilstillet narkoti- 
kaudvalget. : :-.홢: ;://홢홢홢 .,/.; ' / 홢 

; Hermed sluttede ;spørgsmålet, 

Ki Kai Moltke til justitsministeren: < 
,i) "Anser ministeren de eksisterende sam-, 
aribej dsforl1}er'i.i geinïeIIl .Interpol for at 

홢 ;vsére.;;. effektive: og, . tilstrækkelige til: be-" 
. kæmpelse af: de dntérhationale. narkotika- 

-; koncerners: tiltagende virksomhed, eller 
ville tosidige aftaler med de nordiske 
lande: og! andre nabostater . om udvidet 

! samvirke på nævnte Område, ikke fremme 
. effektivitet og koordinering?" - . : i;,i; 

KaiJMoltke: !Når:jeg!har, rejst dette ji og 
for sigi.administrative spørgsmål, or dét for 
det første, fordi vi; befinder os i en periode, 
hvor rationalisering af 홢 administrationen er 
blevet i høj grad. aktualiseret på en j hel 
række andre områder. Jeg ved godt, at når 
et; sådant spørgsmål bliver -rejst, er den. øje- 
blikkelige Xeaktiq;rl' mange gange blot den at' 
afgive; en erklæring om,; at hvad der d. eks. 
findes af., hårde stoffér Sher; i landet, for den 
overvejende del stammer fra indbrud på 
apotekerne..Nu liär; j eg aldrig. anset det. for 
nogen forbrydelse:, hvis man har et 'perspek,-; 
tiv,i og hvis. man følger andre landes praksis, 
så;\ begynder , ,,,.denn,é, historie med apoteker- 
indbrtt.d,, overfald på h natlæger, tyveri fra» 
redningsbåde og lcuttere, i reglen som,et for- 
søg, på at udvide markedet i en sådan grad, 
at man åbner for: den næste akt,: engroshan- 
delen fra store organisationer på disse ;områ-, 

Ud Æra; det-har I jeg prøvet på at sætte mig 
ind i, hvordan ; det ligger med , udviklingen 
andre steder i verden., Har (Interpol i den 
foreliggende/situationværet nok?. Her.' må 
jeg .henvise;;til, at kun de nordiske lande og 
få andre stater alene har denne kanal til at 
koordinere arbejdet; mellem landenes narko- 
tikapoliti.. Jeg skal ;:nøjes;. med at citere en 
oversigt, efter.; de fransk-amerikanske for- 
handlinger, ll sommer,; hvor man i Le Monde 
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0 [Kai Moltke.] 
opgiver den eksisterende tilstand udlagt på 
følgende måde: 홢 1 

홢På den anden side erfarer man,' at 
Matseillesektionèn for det amerikanske 
antinarkotikabur eau ligesom sektionen i 
Paris vil blive forstærket med en supple- 
rende funktionær, der vil bringe antallet 
af agenter under dette buérau, som gør 

. ; tjeneste i Frankrig, op på 14. lignende 
bureauer vil blive åbnet i Loftdon; 홢 Frank- 
furt, Barcelona og Madrid." 1 . 홢 
Dét er derfor, jeg gerne vil  spørge justits- 

ministeren: ville det ikke være rimeligt, om 
vi indledte et lignende tosidigt samarbej de 
med de nordiske stater og vore øvrige nabo- 
stater på området? 홢= 

Justitsministeren (Thestrup): Må j eg først 
sige, at det er utvivlsomt, at en effektiv 
bekæmpelse ' af den',-:, internationale narkoti- 
kahandel kun kan ske gennem et snævert 홢 
samarbejde mellem de enkelte lande. Inter- 
pol har siden oprettelsen indtaget en central I 
stilling i dette arbejde. Organisationen råder 
i dag over et net af moderne kommunikati- 
onsmidler, som det enkelte lands politimyn- 
digheder er vant til at benytte, og som giver 
mulighed for hurtig kommunikation mellem 
landene; Gennem Interpol koordineres ind- 
satsen. Det er dér, oplysningerne samles og 
derfra de videresendes til de enkelte lande. 
Jeg er overbevist om, at Interpol er et af de 
vigtigste, formentlig det vigtigste internati- 
onale instrument i narkotikabekæmpelsen; 

I Interpol: forsøger man stedse at effekti- 
visere arbejdet. Narkotikabekæmpelsen blev 
behandlét på den sidste generalforsamling i 

I - Interpol, og Interpols generalsekretariat har 
liu foreslået, at der sendes en repræsentant 
til de europæiske medlemslande for at skabe 
direkte kontakt bl. a. til de implicerede poli- 
timyndigheder. Danmark har støttet dette 
forslag og erklæret sig indforstået med at 
deltage i finansieringen af ordningen. 

Men det er ikke alene gennem Interpol; 
der består et internationalt samarbejde mod 
narkotikakriminaliteten. I - overensstem- 

melse med protokollen af 26. juni 1957 mel- 
lem Danmark, Norge og Sverige om indbyr- 
des retshjælp og et justitsministerielt cirku- 
lære er dér åbnet adgang for direkte kom- 
munikation med politikredse i andre skandi- 
naviske lande. I narkotikabekæmpelsen har 
man hidtil i vidt omfang benyttet sig af. 
denne hurtige og effektive direkte kontakt 
suppleret med gensidig udveksling af nark6.." 
tikaindberetniiiger. 

Der findes et direkte samarbejde med en 
række andre lande bl. a. på grundlag af den 
europæiske konvention af 20. april 1959 om 
gensidig retshjælp i straffesager og på 
grundlag'af bilaterale aftaler med visse lån- 
dej herunder bl. a. Vesttyskland. Det bør 
vel også nævnes, at Danmark har ratificeret 
FN-konventionen af 30. marts 1961 om- 
narkotiske midler. Der er således et direkte 
samarbejde mellem landene, men man bør 
formentlig være forsigtig med at forcere 
dette samarbejde på bekostning af de kon- 
takter og den koordinering, der finder sted 
gennem Interpol. , 

Der hår for nylig i dagspressen været en 
artikel, hvori det blev hævdet, at en hen- 
vendelse fra politiet i Århus" til det tyske 
politi i-Hamborg var blevet forsinket, fordi 
henvendelsen skete gennem Interpol. Jeg. 
kan oplyse, at dette ikke, er rigtigt. En 
meddelelse til politiet i Hamborg vil, når 
den sendes via Interpol,: kunne nå frem på 
ca; en halv time, og i det nævnte tilfælde 
var meddelelsen ikke ,som angivet i artiklen 
afsendt en uge tidligere. Den blev afsendt 
samme dag, som artiklen var i avisen. 

Jeg mener således, at der er et særdeles , . 
effektivt, samarbejde, men jeg er taknemlig, 
og jeg er også det ærede medlem taknemlig, 
for alle do oplysninger og forslag, der kan 
føre til en bedre bekæmpelse af narkotika- , 
handelen. \ 홢홢홢홢. ' 

Kai Moltke: Når jeg har henledt opmærk- 
somheden på dette spørgsmål, 'er det som 
sagt, fotdi vi har et voksende system af tosi- 
dige aftaler, ganske vist hovedsagelig mel- 
lem USA og en række vesteuropæiske stater.. 

297 ' . 홢 I > I ... ' 
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[Kai Moltke.] 
For så vidt er jeg glad for, at 'justitsministe- 
ren her giver det svar, at vi også har disse 
tosidige aftaler, og at oplysningerne om, at 

: sagerne forsinkes, når "de går geÏuiem' In teri;'i 
pol, er forkerte, men på den anden side vil 
jeg tro, at vi .netop her har!et af de nordiske 
problemer, hvor et praktisk, samarbejde på 
stedet kunne være uhyre gavnende, hvis det 
blev til et led i en daglig vii'ksomhed. , 홢 ;i 

" Hermed sluttédespørgsmalet. ;{ j 

. At;K<wipmann}iål ;justits,mjnist,eren:, i.;,!/ 
홢Med hvilken begrundelse har ministé- 

r 홢: r en afslået at give politisk asyl, subsidiært 
ir årbej ds- og opholdstilladelse, til en amerir 

0, kan sk statsborger, hvorved - man har un- 
v derkendt- Dansk 'Flygtningehjælps indstil- 
ling i den pågældende sag, og anser mini- 
steren stadig' den .principielle redegørelse 

i. fra D ansk :Flygtningehj ælp af < 11. novem- 
ber 1969 om desertører foriat være i over- 

- énsstemmelsé) med regeringens opfattel- 
. - se?": : = . . . . .  i'' . - ... 

i .. ; . Skriftlig.begrundelse. .-ri-y"-,' 
, ;Den 12; oktober 197Q anmodede en ameri- 

kansk statsborger om politisk asyl . i Dan- 
mark., Som,begrundelse blev anført, at han 
yar ' indkaldt, til session i USA,: pg ;af i etiske 
og; politiske;grunde"turde han ikke tage risi- 
koen for : sOlIk soldat' at blive, sendt ;til Viet- 
n IlJ ... i.' 홢' 홢 ; ' 홢 V i 

Den .284, januar 197.1j blev Dansk Flygt- 
ning ehjælp . i overensstemmelse med gæl- 
dende .aftale nuid justitsministeriet bedt om 
at afgive indstilling i den pågældende sag..  

Dansk. Flygtningehjælp i anførte, at. selv 
om den pågældende ikke kunne anses: for at 
være .politisk' flygtning i G en evekonventio- 
nens , snævre forstand, ;måtte de 'danske 

'. ; I 'myndigheder også i spørgsmålet om desertø- 
rer acceptere et videre flygthingebegreb som 
basis for asylret, således at en person, der 
flygter fra sit hjemland1 for at undgå åt del- 
tage i en krig, i relation til de danske myn- 
digheder måtte betragtes som politisk flygt- 
ning, ,; .At den : pågældende havde gyldigt ' 
amerikansk pas måtte være uden' større 
betydning, idet, formålet med flygtningear- 
bejdet : netop måtte-være at, undgår at perso- 

ner, der handlede ud fra en alvorlig politisk 
overbevisning, skulle rejse rundt i verden 
uden fast opholdssted. 

Dansk Flygtningehjælp henviste endvi- 
dere til sin redegørelse af 11. november 196,9 , 
om den stillingtagen, regeringen bør tage til 
desertører, der søger ophold ;her i landet 
som flygtninge.: Det hedder heri, at , ... 

홢det er Dansk Flygtningehjælps, opfat- 
f: telse, ,at; en person kan betragtes som poli- 

tisk flygtning også i de tilfælde, hvor den 
strafbare handling (unddragelse af mili- 

tærtjeneste) alene er motivéret af én poli- 
tisk indstilling, uden at dette motiv, med- 
teer .  særlig eller forhøjet straf". , 

, i Det 'hedder endvidere, at det er: Dansk 
Flygtningehjælps opfattelse, at Danmark 
normalt bør give. politisk asyl eller i hvert 
tilfælde opholds- og arbejdstilladelse til så- 
dan ne :personer., ;!홢 ; 

Det har været min opfattelse, at. regerin- 
gen .de. facto har anerkendt denne redegø- 
relse fra Dansk Flygtningehjælp.;,. - 홢 

Den 16. februar 1971 efter justitsministe- 
rens afslag fik ministeriet forelagt en kopi af 
en faktisk indkaldelsesordre til den pågæl- 
dende om direkte at melde sig til hæren den 
14. januar, altså medens hans asylansøgning 
blev behandlet i Danmark. 

, Der kan citeres fra sidste afsnit af indkal- 
delsesordren: , 'T 

홢Willful failure to report at the, place 
i and hour :Qf the day named in this. order 

, subjects the violator to fine and imprison- 
, s ment", '- :.; 

Der kan; derfor ikke herske tvivl om, at 
den pågældende, er hjemfalden til straf af 
politiske; grunde, såfremt han vender tilbage 
til USA., ' v :W.. 

Det fremgår desuden af asylanmodningen 
af 13. oktober 1970, at. den pågældende .ul- 

. timo- august indsendte, en. ansøgning ; til 
myndighederne i Texas om at blive militær- 
nægter. I et brev fra de amerikanske myn- 
digheder svarede man ikke konkret på an- 
søgningen, men indkaldte ansøgeren, til di- 
verse undersøgelser. Ansøgeren har imidler- 
tid, .anset det for farligt for 'sin person at 홢, 
vende tilbage tiljUSA spå, grund af de politi- 
ske forhold dér.;], ;; 

I en rapport fra - Amnesty International er 
det desuden blevet tydeligt dokumenteret, 
at, ,den . Rylig, indførte;; formelle mulighed i 
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[Kampmann.] ;> ,  ̂
USA for at nægte militærtjeneste .).i.nå, be7 
tragtes, som yderst illusorisk. ; 홢:1 홢 : }. : ; 
:. Dansk Flygtningehjælp, behandlede den 
pågældende sag på et forretningsudvalgs- 
møde den 11. februar 1971, hvorfra man 
enstemmigt vedtog at protestere til ministe- 
r ie t  over .afgørelsen.; ...... 홢 :ii, - 홢 

Den 12. februar 1971 indankede Dansk 
U.Rgdó,ms " Fællesråd, Internationalt: Forum 
og Danske Studerendes Fællesråd: ministe- 
riets behandling af sagen til ombudsmanden 
og anmodede samtidig justitsministeriet om 
at udsætte udrejsefristen for den pågældenf 
de, indtil ombudsmanden. havde! færdigbe- 
handlet sagen. Dette af slog; ministeriet. 

Justitsministeren (Thestrup): Den om- 
talte .redegørelse fra Dansk Flygtningehjælp 
blev afgivet i anledning af en konkret sag i 
1969 om :a,syl eller almindelig opholdstilla- 
delse til to amerikanere, der, var deserteret 
fra militære forlægninger i Tyskland. Der 
blev givet opholds- og arbejdstilladelse til 
den ene,, mens den anden fik: afslag. Samti- 
dig tilkendegav ä jeg bl. a. ; her. i tinget, at 
ansøgninger om ophold her i landet fok ame- 
rikanske desertører , som:,, hidtil,.« ville blive 
behandlet efter, -,dé konkrete; omstændighe- 
der i hver enkelt sag: Der er således. ikke 
taget stilling til flygtningehjælpens, princi- 
pielle redegørelse. , ;  
; Den foreliggende sag adskiller sig på væ- 

sentlige, punkter fra, de; to desertørsager fra 
19,69. Ansøgeren er ikke amerikansk: soldat 
og er således ikke. deserteret; fra en militær 
af.deling., Det er;; ikke endeligt afgj ort, ,om 
han vil komme til: at aftjene værnepligt; 
Han har  tidligere indgivet ansøgning pm fri- 
tagelse, men ikke.givet møde tilde undersø- 
gelser,, som, han i den .anledning blev: ind- 
kaldt til,. Det fremgår af den skrivelse,-han 
senere har .,inødtRget:: at! han skål give. møde 
den 14. januar 1971 for den civile udskriv- 
ningsmyndighed med henblik, på indkaldel- 
se, men åt det ikke er; endeligt afgjort, om 
han er egnet til at gøre militærtjeneste. 
Dette skål prøves. Han er indrejst; i Dan- 
mark som turist: på et almindeligt ameri- 
kanskpas, der er gyldigt indtil 1974, og han 
kan således frit rejse, hvorhen han vil. Efter 
sine egne oplysninger har han i 3 år indtil 
indrejsen opholdt sig og studer ett i; England i 

Han har ingen særlig tilknytning til Dan- 
'mark. < 
;홢 Der er ikke tale. om, at den pågældende er 
hjemfalden; til ;straf:, åf. politiske grunde, 
fordi l ian ikke. hår givet møde den 14.: j  
nuår 1971. Jeg kan n,,øvne at det f. eks. 
også for danske gælder,: at de, kan. straffes 
med .bøde eller; eventuelt , frihedsstraf, hvis . 
de uden lovlig grund undlader at give møde 
til session eller i n d k a l d e l s e . . .  ' 

. Selv om mari,har ment, at der burde gives 
opholdstilladelse,: har Dansk Flygtninge- 
hjælp da også i denne sag erklæret sig enig i, 
at flygtningekonventionens bestemmelser 
om politisk forfølgelse ikke finder anvendel- 
se. ' ... 홢" - 

På den refererede baggrund har justitsmi- 
nisteriet ikke, fundet grundlag for at: ined- 
dele Iden pågældende' politisk asyl eller op- 
holds- og a rbe jds t i l l ade l se . .  , 

: xampmalin: Jeg. vil gerne takke for be- 
svarelsen og : trække den problemstilling ' 
frem, som knytter sig til,, hvorvidt vi giver 
politiske flygtninge asylret eller arbéj ds-, og 
opholdstilladelse i Danmark, og jeg vil gerne 
formå, justitsministeren til, a t, udtale :sig også 
om! det principielle i dette spørgsmål, idet 
det principielle j o  ikke kan hænge sammen 
med, om det drej er; sig om en desertør, altså 
en person, som i dag er under militærtjene- 
ste, eller . de t  drejer sig om én, der bliver 
indkaldt .til militærtjeneste. Jeg vil 홢 tillade 
mig at citere Dansk Flygtningehjælps op- 
fattelse og bede justitsministeren 4, om at 
udtale sig om det principielle i selve forhol- 
det. Dansk Flygtningehjælp angiver som sin 
opfattelse, at, en person kan betragtes som 
politisk flygtning også i de tilfælde, hvor 
den strafbare .handling, f. eks. unddragelse 
af militærtjeneste, alene er motiveret af en 
politisk indstilling, uden at dette; motiv 
medfører særlig eller forhøjet straf. Dertil 
kommer 홢 og når man, tænker på den juri- 
diske-ekspertise, der står! bag Dansk Flygt- 
ningehj ælp, :tnå man gå ud fra,' at det,j juridi- 
ske grundlag; er i orden 홢 åt der er en vis 
domspraksis for den opfattelse, som jeg her 
tilkendegiver. Det vil altså sige, at; jeg må 
fortolke Dansk Flygtningehjælps opfattelse 
på den måde,, at det politiske.flygtningebe- 
greb ikke er afhængigt af, som justitsminister 
ren tilkendegiver, j - om , det ; drejer: sig ,om 
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[Kampmann;] ,/ s > ! 
egentlige dese rtørei der altså unddrager sig 
en militærtjeneste, de står i, eller det drejer 
sig om folk, der skal ind i en 'mil* it ,r e - .i enes «., 

Jeg har refereret udførligt i min .begrun- 
delse for spørgsmålet, at jeg har den opfat- 
telse, at dér foreligger en strafforfølgning, 

;: den dag den' pågældende vender tilbage til 
.USA, hvis den pågældende vender tilbage til 
USA. Jeg kan ikke rigtig "følge, 'på hvilket 

- grundlag justitsministeren! kan anføre^ at 
den pågældende ikke vi l  . blive 'striaffet, den 
dag han vender tilbage; 홢 

Justitsministeren 홢 (Thest'i ap) J e g  finder 
det ikke rigtigt på det .gr .grundlag, som denne 
sag giver, at træffe én principiel afgørelse. 
Jeg kan sige, at den straf, han udsætter sig 
for, er 'den samme forholdsvis ubetydelige 
straf, som en dansker, dér ikke møder til 
session, udsætter sig for, og det er ikke den, 
art straffe, vi finder sa afgørende, at; dér af 
den grund er grundlag for os til at træffe en 

.: principiel afgørelse om det : - 
v Jegi)càm ikke se; rettere; end at han, der 
ikke er soldat, og for hvem det ikkeøer: ende- 
ligt afgjort, om han skal aftjene'værnepligt, 
ikke kan forvente at få opholdstilladelse i 
Danm.ark. Såfremt vr ;-ville give ham op- 
'liolds- og arbejdstilladelse ner i Danmark, så 
ville vi i realiteten være tvunget til at tage 
enhver amerikaner, der star over for èil ind- 
kaldelse, og det ville; lægge umådelige byr- 
der påJ os, som jeg ikke finder det rimeligt, 
at vi skal overtage. ! '< 

Hermed sluttede spørgsmålet;, ; ,. 홢 * 

. A f  Langlcilde, ,tìf haMeküiiiwsteren: 홢 V  
홢Vil ministeren overveje at afskaffe den 

regelmæssige offentlige kontrol med de 
handlêndes, vægte?" ; 

r  Skriftlig begrundelse. 
I henhold til gældende bestemmelser fore- 

tages der regelmæssigt årligt eftersyn af de 
butikshandlendes vægte og lodder. Kontrol- 
len foretages, i et væsentligt omfang af poli- 
tiet og, derudover af justervæsenet. ! 

; Der er næppe tvivl bmj at denne kontrol 
stort set er overflødig. Det er en gammel 
politierfåring,; at når vægtene er misvisende, 
er det i langt det overvejende antal tilfælde ' 
til kundens fordel. Det må derfor være rime 

ligt at, spare den offentlige arbejdskraft, som 
anvendes på dette område, under hensyn til 
at det i det hele er påkrævet, at der ikke 
anvendes mere5 offentlig arbejdskraft end 
absolut; påkrævet. 

Langkilde: Det system med kontrol af 
vægte, som vi stadig væk arbejder med, og 
som mit,spørgsmål drejer sig om, hidrører 
efter min mening fra en tid, som havde helt 
andre vilkår for detailhandelen end de vil- 
kår, der er i dag. De fleste varer frem kom - 
mer nu i afvejet tilstand, og de tider er for- 
bi, hvor-man stod med sleven og smørdrit- 
len og målte smørret og andre varer op. 

Vi er samtidig i den situation, at man må 
spare på den offentlige arbejdskraft til de 
opgaver, som må anses for :at- være blevet 
overflødige, og derfor har jeg rejst det 
spørgsmål til handelsmin isteren, om ikke vi 
kunne ophøre med denne efter min mening 
fortidige virksomhed, med'kontrol af vægte- 
ne. 홢' 'v. 

HandelsmiíÌisteren (Knud1 Thornsen) ': Den 
gældende ordning inden for dette område 
går ud 'på, at der hvert 4. år er eftersyn af 
de næringsdrivendes, måle- og vejeredska- 
ber. Det sker i henhold til bestemmelserne i 
meterloven af 1950. Eftersynet foretages af 
justervæsenet i samarbejde med politiet! 
Det er sidst tilrettelagt ved et cirkulære af 
1950 på den måde efter forhandlingen mel- 
lem handelsmini steriet og justitsministeriet, 
at politiet foretager eftersynet i detailomc. 
sætningen, medens alt andet eftersyn, her- 
under på fabriks-: og engrosvirksomheder, 
foretages af justervæsenet. 

Jeg er helt5 enig med spørgsmålsstilleren i, 
at den offentlige arbejdskraft kun bør an- 
vendes, hvor dette er absolut påkrævet, og 
jeg er Også klar over, .at' i dag; hvor en me- 
get væsentlig del af detailhandelens varer 
leveres i færdigpakket, og færdigafvejet til- 
stand fra fabrikken- er der ikke i samme 
omfang som'tidligere behov for vejning eller 
홢 måling i salgsøjeblikket. Jeg er derimod 
ikke' enig i, at en fuldstændig afskaffelse af 
eftersynet ville være en' ideàltilstàhd. Det 
kan jo også forekomme, at vægtene er unøj- 
agtige til ugunst for forbrugerne, selv om 
jeg er klar over, at det modsatte som oftest 
er tilfældet. Jeg tror altså, iåt bevidstheden 
om, at der finder et vist eftersyn sted inden 
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[Handelsministeren.] 
for en 4 års periode,, kan tilskynde .til at 
anvende vægte, som er i orden. 

Jeg er klar over, at der i øjeblikket påhvi- 
ler politiet en, række opgaver, ;som vi vist 
alle må erkende ikke er af egentlig politi- 
mæssig art, og vi har også i handelsministe- 
riet været inde på overvejelser om at fritage 
politiet for det Omhandlede tilsyn, som i så 
fald måtte henlægges til justervæsenet, men 
en overflytning af opgaven til justervæsenet 
ville nødvendiggøre; inden for lovens ram- 
mer en væsentlig udvidelse af personalet, og 
da jeg er enig med spørgsmålsstilleren i, at 
en udvidelse af det offentlige arbejde på 
dette område er højst uønsket, kan jeg ikke 
rigtig tænke mig at gå den vej. : 

Men j eg vil gerne på den givne foranled- 
ning tage spørgsmålet op til overvejelse på 
ny og se at finde udveje for om muligt홢  
idet jeg jo er bundet af lovens rammer 홢 
selv om politiet ikke kunne aflastes fuld- 
stændigt, at det nødvendige arbej de i nogen 

. grad kunne reduceres under hensyntagen til 
udviklingen. Jeg kan ikke på stående fod 
overskue, om dette ville kræve .lovændrin- 
ger, eller hvor langt mine beføjelser i så hen- 
seende går med hensyn til meterloven; som 
j eg som, alle må respektere, 'men jeg vil 
gerne tage. spørgsmålet op til overvejelse, 
for jeg er klar over, at der er sket meget si- 
den 1950. -V." V, ; 

Langkilde: Jeg er selvfølgelig enig med 
handelsministeren i, at det ville være en 
idealtilstand, hvis vi altid kunne sikre, at 
kunderne aldrig fik et gram mere eller , min-, 
dre end det korrekte, men i den situatioh, vi 
står i med hensyn til den offentlige arbejds- 
kraft, må vi jo somme tider give afkald på 
nogle idealtilstande, og jeg mener, at dette 
område er et af dem, hvot, vi lettest kan 
gøre det, navnlig når; erfaringen siger, at når 
der er noget i vejen med vægtene, så er det 
som regel til fordel for kunderne. : v; 

Jeg vil gerne stille; det tillægsspørgsmål: 
kunne man ikke, som man i og for sig ken- 
der det på andre områder, sige 홢 det er, jo 
overvejende automatiske vægte, man; har, 
som formentlig er underkastet en vis service 
fra firmaernes side 홢-i at man fra firmaernes 
side kunne give en attest med regelmæssige 
mellemrum for, at vægten fungerede som 

den skulle, og at den- vej ede nogenlund,(i rig- 
tigt? : 

Handelsministeren (Knud Thomsen) : Jeg 
kan sige, at netop det stillede tillsegsspørgs- 
mål er en af dé ting, jeg må beskæftige mig 
med, hvis vi skal ind på at spare den offent- 
ligé arbejdskraft på området. ' 'V 

Hermed, sluttede spørgsmålet. 

Af Burgdorf til ministeren for kulturelle 
anliggender: , ; \  
홢Har ministeren overvej et foranstalt- 

ninger, der'  kan gøre Danmarks radios 
udsendelser mere tiltrækkende i grænse- 
landet?" 

홢홢 Skriftlig begrundelse. 
D nmarks radios betjening af grænselan- 

det er ikke tilfredsstillende. 
Fra sydslesvigsk side, iblandt andet af for- 

"fàtteren Willy-August Linnemann, er det 
ofte fremhævet, at det er vanskeligt at mod- 
tage de danske radio- og tv-udsendelser syd 
for grænsen.: Det skyldes; a t  de sønderjyske 
sendestationer ikke har tilstrækkelig styrke. 
/ Samtidig er det imidlertid en kendt sag, 
at det i Sønderjylland, hvor modtageforhol- 
dene for dansk fjernsyn er gode,' alligevel er 
almindeligt, at antennerne er vendt: mod 
syd. 홢, -,L ! '/-ly-.-' 

Bjørn Svensson, der er regionalleder af 
Danmarks radio 1. Sønderjylland, har i 
denne forbindelse i en udtalelse til Ber- 
< lingske Tidende beklaget mangelen på tek- 
niske; faciliteter t i l  en dækning af lokale be- 
givenheder, der kan måle sig sigine(l, dæk,nin; 
gen fra Norddeutscher Rundfunk i Ham 홢 
burg. i- :j 

,Man skulle tro,,,at,' det måtte,være muligt 
inden for Danmarks radios budget < at få 
plads til den nødvendige ' udbygning,::af rar 
dio- og tv-tj enesten i Sønder j yllajid. 
. Hvis Danmarks : radio .skal konkurrere 홢 

med Norddeutscher- Rundfunk om tv-seer- 
nes ,,Igunst, er det efter min opfattelse desu- 
den nødyendigt; at lægge mere vægt på det 
sobre og alment underholdende end på det 
specielle københavnske, der præger Dan- 
marks radios programpolitik. 
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'Burgdorf:' : Baggrunden for mit spørgsmål 
er den senere tids avisartikler, som slår fast,? 
at grænselandet både nord og syd for græn- 
sen ér .ujQi.de^rsyriet, hvad i angår dækning 
med .radioi.pg;,tv.; Lokalr,edaÉtionen( ,ior 
Danmarks radio: i Åbenrå gør en prisværdig 
indsats , f or a t  klare , problemerne,. ; som, er 
meget store, nar man (b^t^n^erX)a^<jj?jr^po^ 
tågemæssigt skal dække områderne Varde, 
Vejle og helt til Kiel. Samtidig er de r rejst 
kritik af, at Danmarks radio sender for 
svagt, så vore landsmænd syd for grænsen, 
dårligt kan modtagende danske ud.senqaiser./ 

Jeg er helt klar over, at for Flensborgs 
vedkommende gør sig måske også geografi- 
ske forhold gældende, men jeg mener allige- 
vel, at disse: to forhold bør kunne afhjælpes, 
uden at budgettet behøver at sprænges af 
den grund. k . i '. 

Jeg er også klar over, at det kan være 
svært at konkurrere med .bl.i a. tre tyske tv- 
programmer;, som dækker hele /grænselan- 
de t;,inen jeg har nu alligevel den troyiat med 

. lidt god vilje til så forbedre det'tekniske! og 
ptirsonalemæssige: ;apparat i, landsdelen samt 
ved valg af sobre 'og populære programmer 
-홢. og dette sidste: koster: i hvert, fald; ingen 
penge 홢̂ var man nåét et langt skridtrJreni 
med forbedring ; af forholdene d landsdelen 
pa dette Område.; 홢 

Ministeren for kulturelle i anliggender (K; 
Helveg Petersen): Hr; Burgdorf peger på'déii 
kritik, som man har fremført fra sydsles- 
vigsk; side med hensyn til; vanskeligheder- 
ne, der er forbundet med at modtage udsen- 
delser syd for'grænsen. Jeg har fra Danmarks 
radio fået 'nogle'  oplysninger »i denne 
sag. Man har gjort opmærksom på modtage- 
forholdene i Flensborg og gjort opmærksom 
på, at oprettelsen for nogle år siden äf sen- 
,destationen i Kollund skete med særligt 
sigte på dækning'af Flensborg; Man héiivi- 
ste i 'Î"de'ni1e'ifor bind else til fen undersøgelse af 
modtägeförholdenL. pa dette stéd, !söm post}- 
og telegrafvæsen* t  lod foretage i 1969, og 
denne undersøgelse sy'nes" at bekræfte;' at 
man praktisk tåget overalt i byen kan opnå - 
tilfredsstillende modtagning af; dansk fjern- 
syn,:;:hvis' der anvendes/antenner;' som er 

... indrettet til dette forinål- ;i 
Man har i øvrigt medde lt mig at post- Og 

telegrafvæsenet stadig arbejder pa < at! for- 

bedre: modtageforhold ene : i Flensborg, idet 
maIÌi har tilbudt en, række 'f j ernseere at del- 
tage florsøg, der skal- vise, om det på steder 
med særligt 'vanskelige. -modtageforhold! er 
muligt atxopnå en tilfredsstillende, kvalitet 
vedjhjsSlp af : normalt 'antenneudstyr,: even, 
tuélt'Med'særlige filtre. py- .-.j.., > /r r 

Endelig har '  Danmarks': radio gjort op- 
mærksom; på^'at der ikke inden for de; bestå- 
ende internationale aftaler er nogen'', mulig- 
h,ed,,for, at'øgé; effekten'for * denf anden sen-* " 
der, senderen i. Rahgstrup, deri findes ir dette 
distrikt; og at en sådan forøgelse e f t e r  de 
foreliggende oplysninger næppe/ vil i medføre 
nogen mærkbar ændring af modtageforhol- 
dene.; > i i 

Hr. Burgdorf kommer også ind på spørgs-, 
målet om ; indholdet 'af Danmarks radios 
programmer, °o'g derméd^er;': hr. Burgdorf 
indé\p!å fet mer© ^e^etd^prbMe^.^øm^ikke 
specielt" vedrører' forholdene i grænsélandeM 
Der er grund til at @frøihhæve, a t  det tyske 
fjernsyn:^kket^jyære én-!størres kapacitet 
kan give seerne "størreì':mulighederu for a f  
vælge, end vr kan gøre,, når vi kun ''har lén 
kaihal; og man kan føje til, at det kan, være 
vanskeligt for Danm arks radio at tage kon- 
kurrencen' op med en{ Tadioføni som, Nord- 
deutscher Rundfunk^ som-har mere-!; end 
3.Ö00 -ansatte: ! 홢' 
^'JégrtroiV- nian kali sige,"'at Danmarks ra- 

dio inden for de yderst begrænsede økono- 
miske og personalemæssige rammer, der fin- 
des'/ søger at ''give-^grænselandetden bedst 
mulige radio og'ifjérnsynsdækning, -og jeg 
kan ;hér nævné, fat grænselandet'-blév; dét 
førstef provinsområde,.'hvor Danmarks radio 
opførte sit i eget hus, nemligi'ÅbenrårDet er 
også i- detté'1 område, i man på forsøgsbasis 
har'' etableret; Danmarks radios f ørste ' pro- 
vinsdistrikt'i 1970;? 1 ;o: .' ... 홢 r; 
! ' Til sidst skal jeg henlede opmiærksbmhe- 

. . den påj >hvad der står side 31 i radiokoinmis- 
sionéns-betænkning. Her står der noget am, . 
at man kunne' tænke sig at-oprette» regionale 
hövedöehtre';'' og'bfehdtJde: steder; der her er - 
홢 nævnte p e g e r , ' i n a n  홢'Åbenrå/' Jeg' vil gerne 
sige:,1 à t  jeg tror, at ;'dè spørgsmål, som knyt- 
ter »sigs til grænselandet, nm!indga i de over- 
vej eiser; vi gør os i foromdélse med 'den1 nye 
räüiölöv, bg ävi får lejlighed t i l  a t  vende til- 
bage tit hele dette problem engang idøbet af 
ÎÓrâretl i i:.: 
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Burgdorf: Jeg takker ministeren for den 
udførlige besvarelse og må tage den til efter- 
retning. Jeg er ked af at 'høre, at det ikke 
ifølge de internationale overenskomster er 
muligt at sende med større styrke på Rang 
strupsenderén. Det forstår jeg ikke: rigtig 
Når de tyske programmer går langt op i Jyl- 
land, må der da også være mulighed for at 
kunne sende de danske programmer ned syd. 

. for grænsen. Vi nar jo en stor flok lands- 
inænd dernede, som meget gerne vil se de 
danske programmer, når der er mulighed; for 
det. 
, Det andet drejede sig om Åbenrå som for- 
søgsstation. Det, er vi taknemlige for. Men 
jeg har, læst i de førnævnte avisartikler, at 
skal det virkelig være et forsøg, som batter 
noget, så må man Også have de nødvendige 
faciliteter knyttet dertil, og det kniber det 
lidt med. , 1 ; 

Ministeren for kulturelle anliggender :'fE: 
Helveg Petersen) : Jeg måtte i mit svar hen- 
lede opmærksomheden på, hvad de interna- 
tionale aftaler fastsætter på dette område. 

Med hensyn, til det, der ofres på forsøget, 
kan man diskutere, 'Om det er nok. Jeg 
vil gerne henlede opmærksomheden på en 
artikel, som redaktør Bjørn Svensson havde 
i Berlingske Tidende den 16. marts, hvor 
han kom ind på en, vurdering af tingene og 
alligevel gav udtryk for, ,,at noget var der 
udrettet., Men jeg erkender, at der er proble- 
mer. Det er problemer, vi gang på gang hår 
beskæftiget os med, og jeg synes derfor, vi 
bør tage dem op i en større sammenhæng, 
når vi skal drøfte radioordningen her en- 
gang i den nærmeste fremtid. 

Hermed sluttede spørgsmålet. 

Af Henning. Andersen - til ministeren for 
offentlige, arbej der 

,Meneri, ministeren, at rutenettet in- 
den for indenrigsflyvningen skulle være 
dækket 10-15 år frem i tiden ved hjælp af 
det nydannede selskab Danair?" -  

Skriftlig begrundelse. - - 
I et notat til folketingets trafikudvalg af 

8. februar 1971 nævnes, at, der ved dannel- 
sen af det nye selskab; Danair nu skulle 
kunne blive ro om indenrigsflyvningøn., Men 
faktum er, at ét selskab er blevet udelukket 

fra at deltage'^ Ög ät et andet selskab, som 
har ønsket at ;. dække øonirådernè ' samt 
skabe direkte forbindelse Fyn-Nordjylland, 
hår fået afslag. 

Henning Andersen: At et ,"flyv'eselskabs 
manglende kvalifikationer i relation =til 'ÎnL 
denrigsflyvningén bl;m kan begrundes :ir at 
vedkommende; selskab-, ikke før, hår deltaget 
på dette område, synes jeg ér' en forenklet 
måde at afgøre tingene på;U særdeleshed når 
man samtidig = betænker,' at det faktisk dre- 
jer sig om et monopol til selskabet Daüairr'홢,홢 

Jeg ville vær© ministeren .; 
lig, såfremt andre kvalificerede flyveselska- 
ber kunne opnå tilladelse til at,1 'bef,lyv.,'é de : 
ruter, hvor ingen andre selskaber i forvejen 
opererer. Jeg; tænker i her' specielt :på en an- 
søgning om beflyvhingiØ&nsé^Ålborg samt 

. ruteflyvningf»Ira 'øområderne til 'Kas,trupt, 
For øernes vedkommende vil dét specielt for 
Ærø betyde større chance for at bevare det 
eksisterende erhvervsliv og generelt'för alle 
øerne langt;:større: mulighed' for, udvidelse', af 
turistlive,,t",F Ruten Odense-Ålborg; 'ha,r ;'alle- 
rede manglet, for løsrige,?: [Mange inden for 
erhvervslivet 1 i, begge områder (ville være 
godt hj ulpet,. såfremt dette kunne klares. 
Taxaflyvning' er Ikke det helt ideelle af flere 
forskellige 'grunde',' og I eg- synes godt, møn 
k a n  se bort 'fra' befolkhingsuhderlaget, da 
der jo ikke er tale onx støtte fra statens side. 
Det bliver selskabernes egen sag,' om det 
kan gå rundt  eller ej. Hvor det gælder Ka- 
strup;' kan det\ sikkert 6rdnes; således;! at 
afgang 0 lg,. ankomst ikke rammer dei tids- . 
punkter, hvor der'/ér dêri)ér,'spids belastning; s; K \: 

Jeg håber, at "'den,- o : rdn iÉ  der; nu er>truf-, 
fet med iDanåir og andre' selskaber, ikke er 
mere fastlåst, end- at der- hen ad v ej en"kan 
gives tilladelse til beflyvning, af andre Tuter, 
således at man 'tilgodeser hele den /danske 
befolkning ,og de t  erhvervs 'I,iv"soni som vi; alle til 
syvende /og. sidst skal leveråJF.; Såfremt mini- 
steren' kan  give'et løfte U denne retning, er 
jeg sikkér på/; at  vi nærmer osi den ro om- 
kring indenrigsflyvningen,' som vi alle øn- 
sker. 

Ministeren for offentlige arbejde^(Guld- 
berg): Svaret på det direkte spørgsmål må 
lyde sålédesdér^ er1 tåle : om en vurdering, 
som egentlig-ikke h ar iså Meget at : gøre;;med; 
om>Dariåir blev dannet eller 'ej;: men somigår. ; , 
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[Ministeren for offentlige arbejder.] , 
på, at der i Danmark er anlagt et så stort 
antal flyvepladser, hvortil der er givet kon- 
cession på ruteflyvning, at et behov for 
yderligere et antal ruteflyvningspladser ef- 
ter vores opfattelse ikke er til stede i en 
længere, fremtid. Det er det^vi har tilkende- 
givet over for Danair i forbindelse med 
Danairs dannelse. ' Man kan båre ved at se 
på et landkort ,,kons'tatere, at Danmark j er 
meget tæt dækket af sådanne ruteflyveplad- 

' ser. Det er dét tættest dækkede område ,! 
'verden. . . j . . .  v  

Det er den ene side laf sagen. 
Den anden side a f  sagen, som mere éf 

홢 motiveringen for spørgsmålet, drejer sig 
hvis jeg må oversætte det på den måde 홢. 
om det mere eller mindre rimelige i, at mini- 
steriet for offentlige arbejder; bestemmer, 
,hvem ider skal .have koncessioner. ,til, rute- 
flyvning og hvor. Dertil må jeg sige, at jeg 
tror ikke, hr. Henning'Andersen ville være 
mig taknemlig for et positivt svar, for et 
positivt svar ville jo indebære; at jeg skulle 
bryde aftaler, som staten har truffet, og som 
i øvrigt er grundlaget for SAS' virksomhed 
og eksistens. Det er aftaler mellem tre nor- 
diske lande indbyrdes og mellem den danske 
regering 홢 og f for SAS' vedkommende DDL. 
Sådanne aftaler vil naturligvis blive respek- 
teret, og jeg.tror ikke, man vil få nogen tak 
for at bryde dem. / ' 

Ruteflyvningen ligger dermed d e r  et 
koncessionsområde, og dettes koncessionsom- 
råde betjenes på DDL- koncessioner, det vil 
sige af SAS for DDL. Det,-fo*rhold,' at man 
finder et efter min opfattelse bedre teknisk 
grundlag for betjeningen, uden at koncessio- 
nerne i øvrigt ei: ændret, ved, at lave et sam- 
arbejde >.med selskaber, de_r,,, råder over en 
større variation af materiel, kan jeg kun 
bedømme positivt. Men det kan da J ikke 
give iftnledning til, at ministeriet for offent- 
lige arbejder i strid med allé trufne aftaler 
skulle give sig ,til at gribe ind og begynde at 
bestemme, hvem der skulle have :lov til at 
være med i et sådant selskab og hvem ikke. 

Til sidst kun et par ord om taxaflyvning. 
Det er da ganske ldart, at der vil være et 

; - 1, behov ud over ruteflyvning, både for taxa- 
flyvning, og meget andet, og. det . b l i v  også ; 
tilgodeset; det'f år lov til at virke -,frit. Men : 
det centrale i forskellen mellem disse frie 
former og ruteflyvning er, at i ruteflyvnin- : 

geh forlanger man en fast ;drift og en fast 
køreplan 'og trafik,, uanset om der er!'et 
grundlag derfor eller ej. Andre krav kan ef- 
ter min opfattelse ikke stilles,; uden at de 
kommer. ,i modstrid med de forpligtelser, vi 
hår over for Danair, altså i realiteten DDL. 
Hvis der opstår et behov, vil det være na- 
turligt at: pege på det, og derfor må det i 
vores vurdering i forhold til de koncessioner, 
vi!skal respektere, indgå,! om der er behov 
for - enr sådan yderligere rutetrafik. Vort 
synspunkt er altså, at det er der ikke. 홢 

Henning Andersen: Jeg-takker ministeren 
for: svaret, men jeg. mener, jeg mangler et 
svar. 'Jeg er klar over, at at det er koncessio-, 
ner, det drej er sig om, og dem kan man selv- 
følgelig ikke røre ved. Men jeg spurgte i mit 
første indlæg: hvordan med de ruter, hvor 
der ikke er koncessioner, og hvor der v i l  
opstå et behov inden for de næste 15 år? 
Kan der  ikke dér, hvis'der ,ansøges om det, 
iværksættes ruteflyvning?.. 

. Ministeren for offentlige arbejder (Guld 
berg): De! aftaler, jeg omtalte, dr',ejer' sig 
netop om tilfælde, : hvor der er ønske oni 
oprettelse af, en rute 홢 og d e t  er en rute, 
der er t a l e  om, og ikke noget mere lejlig- 
hedsvis, trafik,' hvor det jo er helt frit. 
Spørgsmålet om muligheden for at drive en 
rute, skal' forelægges, for DDL, og ministe- 
riet for offentlige arbejder kan,ikke benytte 
disse aftaler til ,åt presse --,;DDL eller nu Dan- 
air til at påtage sig flyvning på ruter,, som 
der ikke er noget økonomisk grundlag for., 

Hermed sluttede spørgsmålet. 

Af AlcsCl Larsen til ministeren for ; europæ- 
iske markedsanliggender: 
홢Foreligger der konkrete. og utvety- 

dige tilsagn fra EC-kommissionen og mi- 
, nisterrådet ,oift, at i tilfælde af Fællesska- 

bets udvidelse med enkelte eller alle ansø- 
; gerlande vil toldfriheden mellem de nuvæ- . . 
rende EFTA-lande kunne bevåres, også 
selv om nogle af disse, deriblandt Fin- 
land, Island og Sverige, forbliver uden for 
EC?" 홢 ; V> = !i:i . * 

, Aksel Larsen: Jeg hår tilladt mig at stille 
et: spørgsmål til ministeren for europæiske 
markedsanliggender offi. grundlaget for for- 
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[Aksel Larsen,] 
handlingerne mellem Danmark og E.G. Det  
er blevet hævdet i offentlige diskussioner 
herhjemme, bl. a. af folketingsmedlemmer 
fra såvel regeringspartierne som socialdemo- 
kratiet, a t  der fra Kommissionen og Rådet  i 
Bruxelles foreligger tilsagn, vedtagelser eller 
udtalelser, at i tilfælde, af, at Danmark :og 
eventuelt; Norge bliver medlem af EEC - og 
andre nordiske lande ikke 홢 bliver medlem- 
mer, vil toldfriheden mellem de.ilande, der 
bliver medlemmer af Fællesskabet, < 'og .: de 
EFTA A-lande, der ikke bliver medlemmer, 
kunne bevares.: Jeg har'ikke kunnet finde 
nogen sådanne beslutninger, i det materiale, 
der er stillet os til rådighed. Jeg tillader mig 
at spørge ministeren, om der findes kon- 
krete . og utvetydige tilsagn fra, Kommissio- 
nen og Rådet i Bruxelles om, at der ikke-vil 
komme en toldgrænse i. Øresund, hvis Dan- 
mark bliver medlem af EEG og f. eks.; Sve- 
rige ikke bliver medlem. 

Ministeren for eiirop æiske markeds anlig- 
gender (Nyboe :Andersen) : Jeg har under 10. 
marts besvaret et lignende spørgsmål, der 
var stillet i markedsudvalget, og dér anført, 
at fællesmarkedslandenes regeringer "og 
Kommissionen i adskillige tilfælde i offent- 
lige udtalelser og under drøftelser méd re- 
præsentanter for de enkelte. EFT A-landes 
regeringer har givet udtryk for vilje i til at 
undgå, at en udvidelse af Fællesskaberne 
rejser nye handelshindringer. mellem det 
udvidede Fællesskab og andre europæiske 
lande. ' -': J 

Det klareste udtryk for De europæiske 
Fællesskabers holdning har vi nok i den er- 
klæring, som præsidenten for 'fællesmarke- 
dets ministerråd i efteråret, udenrigsmini- 
ster Walter < Scheel, afgav, da iorhandlin- 
gerne' åbnedes mellem Fællesskaberne r på 
den ene side og: på den anden side Sverige, 
Schweiz .og Østlig: den 10. november: i fjor 
og Finland, Island og Portugal den 24. no- 
vember i fjor. I den erklæring, der blev afgi- 
vet fra ministerrådets formand, udtaltes 
bl. a. følgende:.',z . 

.6- i ,iJeg vil geriie-tilføje, :at hverken De 
eller vi ønsker oprettelse af nye hindrin- 
ger- for den indre; europæiske samhandel, 
og at vi er overbevist om, at man savel på 
Deres som på vor side vil'gøre sig alle be- 
stræbelser på så hurtigt som muligt "at nå 
t i l  ét positivt resultat' af "Vore drøftielser 
inden for de 'rainmer, j eg hår antydet, og 
under betingelser/: der Ihærmere skal fast- 
lægges." " '' -;i : ' ; . ; ; 
Så vidt ministerrådets præsidents udtalel- 

s e r o  '  홢 V- 
Hvad Koinmissiohén' angår, er ' det nu 

pålagt Kommissionen at føre opklareride 
drøftelser med hvert af dé seks . ilande/- der 
har søgt tilknytning til Fællesskabet uden 
ä t søge medlemskab; og: ved indledningen af 
disse drøftelser har Kommissionen i  over- .= 
ensstemmélse' med rådsformandenserklæ- 
ring fastslået, åt: et af de priiieipper, der må 

, i&gges; til grund for drøftelserne, er/ at man 
vil undgå genindførelse af nye handelsskran- 
ker som Ifølge af udvidelsen af fællesmarke- 
det. Dét er derfor klart for mig, åt;forhandr 
li ugerne foregår med sigte på at bevare told- 
friheden mellem ' ,EFTA, ,  : 

'Aksel Larsen: Ja, jeg er bekendt med den 
udtalelse af Tysklands udenrigsminister, 
Walter Scheel, som ministeren citerede.. Men 
jeg må gøre opmærksom på, at en høflig 
udtalelse af Rådets formand, udenrigsmini- 
ster > Walter 8cheél," ved én så højtidelig og 
formel lejlighed' som åbning af forhandlin- 
gerne: mellem fællesmarkedet og de seks 
EFTA-lande, der ikke er ansøgere til med- 
lemskab, ikke kan anses for at være binden- 
de, bortset fra at det hele, han sagde, var: vi, 
ønsker ikke toldgröeiiser; Men ét ér,ihva.d man 
ønsker; 홢 t  andet er, hvad der kan komme ud 
af d e t . ' : ' ,  , \  : "  ,  

De t  er muligt, at man forhandler på 
grundlag af,' at' man skal undgå at få nye  I , ' 
toldgrænser. Men dermed er det ikke. givet, 
at man undgår dem. Det måtte være. muligt 홢 , 
at: skaffe, klarhed i o:vër; hvordan udsigterne 
er i og derfor forekommer dét mig, * at reger 
ringen T en sådan sag officielt og , meget efter- 

298 . .  I I -  I l 11 
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[åksel LarsocJ 
trykkeligt burde spørge i Bruxelles hos 
Rådet og Kommissionen: kan vi regne med, 
at der ikke kommer toldgrænser mellem 
Danmark og det øvrige Norden, selv om de 
øvrige nordiske lande ikke kommer ind i 
fællesmarkedet? Det .måtte være muligt at 
stille et sådant klart spørgsmåFog anmode om 
at få et klart og nogenlunde bindende svar. 

Ministeren for; europæiske markedsanlig- 
gender (Nyboe;;Ander sen) Det var nu ikke 
bare en høflig udtaMse, udenrigsminister 
Walter Scheel fremkom med Ved den lejlig- 
hed. Det var en opridsning af det program 
og de betingelser, hvorunder de forhandlin- 

- ger j der indledtes, .skulle, føres. Derfor er den 
også fulgt op, som jeg ,nævnte i mit svar,; af 
udtalelser af ganske tilsvarende karakter fra 
Kommissionen, der nu faktisk fører de op- 
klarende forhandlinger;. 홢: |. 
: Jeg vil gerne tilføje, at man ikke ved star- 
ten .,.af,, en forhandling, kan 홢 forlange, at, den 
ene part kategorisk skal sige, at disse for- 
handlinger vil slutte på den og den måde. 
Det er en forhandling, mellem to parter. 
Begge parter ønsker altså,.; at dette skal 
blive ;.resultatet, og så må man også gå ud 
fra, at det vil kunne blive det. Jeg kan tilfø- 
je, at man i de praktiske forhandlinger i 
Bruxelles i øjeblikket er langt inde i helt 
konkrete praktiske-overvejeiser af, på hvil- 
ken måde, med hvilken teknik man skal 
sikre bevarelsen af frihandelen mellem de 
neutrale EET A-lande og det udvidede fæl- 
lesmarked.; ,. 홢 

Hermed sluttede spørgsmålet. 

Af ,A,,ksél Tarsen til ministeren for' europæ- 
iske maikedsanliggender: ;rl. i i.; :. -A 

: ,Har. regeringen over for Rådet og 
Kommissionen i Det europæiske Fælles- 
skab klargjort, at Danmark kun forhand- 
ler om medlemskab, under den forudsæt- 

I > : ! ning, at den fri nordiske sa;mhåndel!kan 홢 
- bevares, også selv om nogle af -de nordiske 

lande ikke søger medlemskab i EC?" ' 

Skriftlig ;begrundelse. ; 
Såvel i dagspressen som på offentlige 

møder hævdes^ det bl. a. af fblketingsmed- 
lemmer,' at fortsat: toldfrihed. mellem Dan- 
mark og Sverige Ker en forudsætning; for 
Danmarks ansøgning om medlemskab' af 

. EC. Det ses ikke, at et sådant forbehold er 
taget i den erklæring, markedsministeren på 
regeringens vegne afgav ved åbningen a f  
forhandlingerne den 30. juni 1970. Det, øn- 
skes derfor oplyst, om regeringen senere 
over for EC har gjort opmærksom på, at 
Danmark kun forhandler under den nævnte 
forudsætning. v 

Aksel Larsen: Også hvad dette spørgsmål 
angår, må j eg henvise til, at der er megen 
diskussion i Danmark om vort mulige for- 
hold til Fællesskabet, og hvorledes Sveriges 
forhold måtte blive. Jeg er også nødt t i l  at 
sige, at det [er, sagt af adskillige politikere, 
deriblandt medlemmer af dette ting, at 
Danmark ligefrem har gjort det til en betin- 
gelse for vor ansøgning om medlemskab, at 
der kke  opstår toldgrænser eller andre hin- 
dringer mellem de nordiske lande, hvis 
Danmark bliver medlem af Fællesskabet. 
Jeg ser imidlertid ikke, at der f ra  den dan- 
ske regerings side er taget noget sådant for- 
behold; då man åbnede forhandlingerne, og 
jeg tillader mig at citere ganske kort fra den 
erklæring, markedsministeren afgav i Bruxel- 
les den 30. juni 1970. Her siger markeds- 
ministeren: ; : 

홢Denne gruppe på 5 lande, hvoraf som 
bekendt kun Danmark og Norge i denne 
홢 omgang1 anmoder om medlemskab, er --.,,på 
pragmatisk grundlag nået frem til et 
samarbejde,, som på mange områder, 
f. eks. arbejdsmarked; socialforsikring, 
lovharmonisering; undervisning, kultu- 
relle spørgsmål, er mere, vidtgående end - 
det eksisterende samarbejde inden for 
Fællesskaberne, Den danske regering øn- 
sker at fremme eri fortsættelse og vide- 
reudbygning af det nordiske samarbejde, 
og vi håber og venter, at Fællesskaberne 
er enige i, at dette ikke ålene er en natur- 
lig politik for et nordisk land, men også 
en politik, der vil tjene fælleseuropæiske 
interesser." '홢 : 홢 홢홢 
Som man lægger mærke til, taler man her 

om samarbejde i Norden på socialforsikrin- 
gens, lovharmoniseringens, undervisningens 
og: de kulturelle spørgsmåls område, men 
man1 nævner omhyggeligt ikke handel, og 
det kan ikke være et tilfælde, at handelen 
ikke er nævnt. Den har man undtaget der- 
fra. Regeringen har altså' ikke taget noget 
sådant forbehold. Da det imidlertid fortsat i 
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den1 offentlige debat hævdes, at .Danmark 
kun forhandler under' forudsætning af, at 
der ikke opstår toldgrænser i Norden, må 
jeg tillade mig at spørge ministeren, om're- 
geringen da senere over for 'Fællesskaberne 
har taget forbehold af den nævnte art. 

Ministeren for europæiske markedsahlig- 
gender (Nyboe ,,A.ndi3rs.en): Danmarks for- 
handlinger med De europæiske Fællesskaber 
foregår på basis af beslutninger, der er taget 
her i folketinget, og ikke på basis af'offent- 
lige udtalelser i øvrigt. ' /,j -' \  :1 

Den danske ansøgning blev indgivet i maj 
1967 og følger folketingets beslutning af l l i  
maj 1967, som blev bekræftet sidst her i 
tinget den 11. november 1970 Grundlaget 
er; at regeringen bemyndiges til at genop- 
tage forhandlingerne om dansk medlemskab 
af De europæiske Fællesskaber: sammen med 
Storbritannien, idet folketinget' udtrykker 
forventning om, at også de øvrige skandina- 
viske lande løser deres samarbej dsforhold 
med 'De' europæiske: Fællesskaber. Det blev 
uddybet i 1967 i et memorandum sammen 
med den danske ansøgning; hvor dér henvi- 
stes til denne beslutning-af folketinget, og 
hvor man udtrykte håbet om, at andre med- 
lemmer af EFTA, i særdeleshed de andre 
hor diske lande, fik mulighed for med Fælles- 
skab erne at'. forhandle sig 'frem' til egnede 
løsninger.5'' '홢 

Mit indlæg ved forhandlingernes åbning 
den 30 juni sidste år undtager naturligvis 
ikke handelen, men understreger netop, at 
det er den danske regerings: ønske, at hele 
det nordiske samarbejde sldil udvides. Vi 
siger om dette samarbejde, 'at 'det  på en 
række punkter, som citeret af hr. Aksel Lar- 
sen, går videre end samarbejdet inden for de 
seks, og disse punkter er udtrykkelig opreg- 
net. Men at fri handel eksisterer; mellem de 
nordiske lande, og at; det er vores ønske at 
fortsætte den,, er en fuldstændig selvfølge. : 

Nil er der åbnet forhandlinger med Sveri- 
ge, Finland og Island, som vi var inde på i 
forbindelse' med d e t  foregående spørgsmål, 
og det må være berettiget at sige, at de dan- 
ske forhandlinger om optagelse i fællesmar- 
kedet foregår i forventning om, at disse 
nordiske lande løser deres samarbej dsfor- 
hold med De europæiske Fællesskaber. Af- 
gørende er, at når folketinget i givet fald til 

sin! tid skal tage stilling til resultatet af 
Danmarks forhandlinger med Fællesskaber- 
ne, vil vi samtidig' være klar ;,;pver, hvilke 
resultater der er opnået, i ide andre nordiske 
landes;' forhandlinger^;'; Så ved; vi,v;'hvilket 
I gründlag'; Vi:; også vi denne henseende skal 
tage vor stilling påv 홢 : ! 

, i Aksel Larsen: 'Ministeren forklarer iiu, at 
når man i den erklæring, han på den danske 
regerings vegne afgav i Bruxelles, udtrykke- 
lig og; bevidst hår undladt at nævne handel, 
sa" 'betydeï "det,' at i.man: netop mente,'; åt 
handelen var méd, idet man sagde: det'om- 
fatter det hele. Jeg kan ikke acceptere det. 
Jeg gør opmærksom på, a t, den: norske rege- 
ring også afgav en erklæring,' hvor den 
netop lagde særlig vægt på, at den fri handel 
mellem de nordiske lande måtte bevares, 
også om Norge' iéôm i i '  fællesmàrkédet. 'Det 
- gjorde,, dein danske regering, ikke. Nu har 
ministeren forventninger, men han erkender 
altså, at man ikke over for fællesmarkedet 
har sat ops som en forudsætning for forhand- 
lingerne: fra dansk side,' at den  frie handel 
mellem de nordiske lande bevares. Det har 
m au ikke gjort. v ; - 홢  ' 
홢 Men så er det, jeg spørger: er det da gjort 

senere? Statsministeren, som vel også tæller 
lidt, holdt den 12. marts i år en tale på Kro- 
gerup højskole om disse problemer. Jeg har 
fundet et referat af talen i Politiken, og det 
ser ud til,' at afgørende afsnit af denne tåle 
er refereret . efter 홢 statsministerens: manu- 
skript. Ifølge Politiken skal han bl. a. have 
sagt: 
-V, . 홢Vi .hat fra dansk side stillet klare for- 

udsætninger op" ,,'' klare forudsætninger 
홢 홢nemlig, at vi kun forhandler om med- 
lemskab, såfremt England bliver medlem, 
og at vi endvidere har1 den forudsætning, 

- åt  den fri nordiske s'a'mh-aiidel- kan' beva- 
res. '" 

Statsministeren har den 12. ,marts erklæret: 
vi har over for fællesmarkedet sagt, at den 
fri nordiske samhandel skål bevares, ellers 
vil vi; ikke forhandle. Jeg tillader' mig at 
spørge;, hvem ;skal man; tro mest på, mar- 
kedsministeren eller statsministeren? 

Ministeren for europæiske markedsanlig- 
gel!.der (Nyboe '.Andersen): Man skal,-,,, t r o  , ' - 
både på statsministeren og markedsministc- 
ren. 홢 Der er ikke nogen' - modstrid mellem, 
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[Ministeren for europæiske markedsanliggender.] 
hvad der i den henseende er sagt, idet stats- 
ministeren også i det pågældende foredrag 
netop henviste t il hvad der ved tidligere 
lejlighed er blevet sagt som svar på spørgs 
mal om; disse ting Vi har. naturligvis som 
grundlag for vore forhandlinger; den dagsori 
den, der sidst er blevet bekræftet her i folke- 
tinget for en 4-5 måneder siden, den 11. 
november, og dens formulering har jeg gen- 
givet. i Der  er ikke hos fællesskaberne 
skygge af tvivl om den danske interesse i, at 
den fri handel mellem de nordiske blande 
bevares. 홢 . .  

Hermed sluttede spørgsmålet, og spørge- 
tiden var dermed til ende. 

Den næste sag på dagsordenen 'var: 

Første behandling af forslag til lov O1n æn- 
dring af lov om landbrugsejendomme. 

(Lovforslaget (m\ 137) findes i tillæg A. 
sp. 2917, fremsættelsen i tidenden sp. 4255). 

Tredje næstformand (From): Sammen 
med denne sag foretages de, under punk- 
terne 3-5 på dagsordenen opførte sager, 
nemlig- i '.y 

Første behandling\ at f forslag til lov om sta- 
tens udlån til Jordbrugsmæssige fQrmql m. m. 

(Lovforslaget '-(i,ir. 138) findes i tillæg Å; 
sp;:2849,'fremsættelsen i tideåden sp. 4258), 

홢 første behandling af  forslag tik lov hm tit.. 
skud til investeringer i landbrugets produkti- 
onsbygninger:, 

(Lovforslaget (nr. 139) findes i tillæg A. 
sp. 288.1, fremsættelsen i tidenden sp. 4263), 
og 

første behandling af forslag til lov om æn: 
dring af lov om ;udlån til yngre landmænd. .  

(Lovforslaget (nr. 140) findes i tillæg A. 
sp. 2835. fremsættelsen i bidenden sp. 4267). 

Lovforslagene sattes til forhandling. 

Chr. Thomsen: Da alle fire lovforslag hvi- : 
ler på landbokommissionens arbejde, i vil jeg < 

홢 , 홢 gerne benytte lejligheden til i at sige départe- \ 

mentschef Hornslet og hans nærmeste med- 
arbejdere tak, fordi man har formået at få et 
resultat ud .aI, de mange forskellige menin- 
ger, der var om problemerne i kommissio- 
nen. /  » " 

Det er egentlig naturligt, at man, når 
man må konstatere, at vi i 1960erne har 
haft en tilbagegang på 56.000 landbrugse- 
jendomme, noget oftere end førhen tager 
landbrugslovene op til revision. 
t Det første lovforslag bliver nok det, jeg 

vil, sige mindst om. Jeg har, når man taler 
om landbrugets strukturproblemer, altid 
syntes, at man  har givet arealgrænserne en 
alt for stor placering. Jeg tror for, ,det første 
ikke på, at man, , uanset hvor man sætter 
arealgrænsen, fremover får, en standardstør- 
relse af landbrug. For det andet er det så- 
dan, at hvis man ikke ad lovgivningens vej 
følger udviklingen op, sådan at lovgivning 
og udvikling passer ind i hinanden, må man 
se den kendsgerning i øjnene,. at så går land- 
bruget ; uden om lovgivningen,. så tilpasser 
det sig de vilkår, som er bedst for det, på en 
anden måde; så drives jorden ved samdrift, 
så lejes den. Den .udvikling vil. gå sin gang 
uden hensyn til lovgivningen. c: j  i, ;홢 

Det er sådan nu, at man har en '35 ha fri 
sammenlægningsgrænse, men kan gå op til 
75 ha, når dér ikke er brug for tillægsjord; 
Den forskel er meget svær at håndtere rent 
administrativt. Derfor kan jeg godkende, at 
홢 kommissionens flertal nu har indstillet, at 
det bliver 100 ha, og 200 ha ved samdrift. 
Men nar jeg tænker på, hvilken opposition 
der var i sin tid, da jeg foreslog 45 ha fri 
sammenlægningsgrænse, kunnø, jeg lide at 
spørge de radikale: hvad: er det, er det list 
eller tvang eller en kombination af begge 
dele, der har gjort, at man denne gang har 
været i stand til at slæbe de radikale frem til , 
truget? Det får vi måske lidt at høre om på 
et senere tidspunkt. f^,; 

Jeg er tilfreds med, at man opretholder 
beliggenhedskravene^ Jeg vil herom sige, at 
jeg mener, man bør fastholde det. Der ligger 
i øvrigt heri en begrænsning af;, hvor hurtigt 
sammenlægning i. øvrigt kan , finde sted. Det 
ville være urigtigt,' hvis man ikke fastholdt 
beliggenhedskravene. Med de svære og 
tunge maskiner, som man bruger i landbru- 
get i dag, bør man ikke have jorden placeret 
sådan, at man skal hen ad trafikerede veje. 
Opretholder man ikke1 beliggenhedskravenej 


